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Estamos ante unha iniciativa que
ten como obxectivo lograr que o
noso alumnado normalice o uso do
idioma Galego, tanto na vida es-
colar como  fóra das aulas, na pro-
cura de que sexa lingua normal de
uso en todos os ámbitos.

O programa ten a súa orixe nunha
experiencia didáctica propiciada
polo IES da Pobra do Caramiñal
iniciada hai xa dez anos, e inclúe
múltiples e diferentes actividades
que se desenvolveron, no caso do
IES María Sarmiento, nas datas
sinaladas anteriormente.

Enumeramos, a modo de resu-
mo, as seguintes:

-Gravación dun vídeo conxunto

Do 24 de xaneiro ao 13 de febreiro, o Equipo de Dinamización da
Lingua Galega fixo seus os obxectivos do programa promovido

pola Secretaría Xeral de Política Lingüística, que ten como
finalidade fomentar o uso do Galego entre a xente nova

• Actividades de fin do
trimestre anterior

• Entrevista:
Víctor Manuel Rolle Prieto

• Auditorías
• Xantar dos xubilados

• XXVI Semana da Prensa
 • Agustín Rodríguez, autor do

libreto "Cecilia Valdés"
• Podcast:

libros dos nosos profes
• De novo o Entroido!
• O Galego na Escola

• Efecto Dunning-Kruger

SUMARIO:SUMARIO:SUMARIO:SUMARIO:SUMARIO:
de toda a comunidade educativa o
día 25 de xaneiro lucindo as cami-
setas co eslogan "21 días..."

-Votación para a eleccion da can-
ción dun vídeo promocional.

-Concursos, talleres e xogos
dirixidos, tanto ao alumnado, coma
ás familias e resto da comunidade.

-Exposición fotográfica de Cris
Andina, "Vinte anos de música".

-Concertos e actuacións durante
os tempos de lecer, entre outros: o
día 24 de xaneiro, Tomás Porteiro;
o 31, Xosé Maseda; e o día 7 de
febreiro, Diego de Braelle.

Parabéns a todos os que fixeron
posible esta magnífica experiencia
didáctica a favor do noso Idioma.

Dígocho eu!
Esther Estévez e Carlos Amado,

promotores deste espazo de
divulgación da lingua galega,

 estiveron con nós o 13 de
xaneiro gravando un curto

no taller do CS de Automoción

Bo día!
Que estades a facer  no coche?

-O amplo calendario de actividades estendeuse practicamente a todas as áreas curriculares-

21 días co Galego21 días co Galego
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Ao remate do 2º trimestre

Se no primeiro trimestre incidiamos en
asuntos relevantes, como as eleccións sin-
dicais e do consello escolar, xunto coa par-
ticipación en programas europeos; neste tri-
mestre que agora rematamos, debemos des-
tacar os seguintes eixes temáticos:

-Primeiro, o intenso programa de activi-
dades do Equipo de Dinamización da Lin-
gua Galega que describimos someramente
na páxina anterior que encheron os tempos
de lecer e deron un significado dinamismo
á vida escolar.

-A celebración, un ano máis, das precep-
tivas auditoría do sistema de xestión da ca-
lidade, coa ISO como referente, conforman-
do un guión de traballo asociado á prácti-
ca docente diaria.

-Por outra banda, a formación dual que
avanza paseniñamente no caso do ciclo su-
perior de Administración e Finanzas, con
cinco empresas que xa se atopan compro-
metidas nesta acción formativa.

-Tamén é significativo o traballo de ava-
liación do alumnado, particularmente o que
debe acceder  ao módulo de Formación en
Centros de Traballo,  que complementará a
súa formación adquirida no centro coa prác-
tica en empresas da nosa contorna, ás que
agradecemos, unha vez máis, o seu com-
promiso coa Formación Profesional.

Afrontaremos, á volta de Semana Santa,
un último chanzo para o remate deste curso
que desexamos esteña sendo moi proveito-
so para todos.

ACTIVIDADES DE FIN DO
TRIMESTRE ANTERIOR

FESTIVAL DE NADAL

(DEPARTAMENTO DE MÚSICA)

Coincidindo co último día de clase, antes das vacacións
de Nadal, celebrouse este acto que contou con música,

actuacións en directo, coreografías e concursos.

ANIVERSARIO
1932 - 2022
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V TORNEO DE NADAL DE XADREZ
(DEPARTAMENTO DE MATEMÁTICAS
E CLUB DE XADREZ)
No devandito torneo participaron 14
xogadores de 2º e 3º de ESO.
O campión desta edición foi
David Lamelas de 3ºC, seguido de
Lucas Insua de 2ºA e Juan Manuel García,
tamén de 2º A.

RECITAL

(DINAMIZACIÓN DA LINGUA
GALEGA)

O martes, 20 de decembro, tivo lugar un
recital no que se musicalizaron poemas de

Florencio Delgado Gurriarán como colofón
aos actos de conmemoración das Letras

Galegas do 2022.

No acto participaron Lino Rico,

Rosa Lage, Lara Fernández e Víctor Rolle.

REMO E BADMINTON
(DEPART. DE EDUCACIÓN FÍSICA)
A actividade de remo foi impartida polos monitores do club de
Celeiro, Prieto e Ivan Teijeiro "Cone", ambos exalumnos do
noso centro; na mesma participaron
uns 100 rapaces de 2º e 3º de ESO.
Mentres, o 21 de decembro, o alumnado que cursa a materia de
Actividades Físicas e Deportivas en 2º de Bacharelato tiveron
lección de padel nas pistas de Area.
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ENTREVISTA:

Víctor Manuel Rolle Prieto

17 de marzo de 2023

* Dende cando rexentas o
servizo de cafetería do IES
María Sarmiento?

Dende o 2004, logo de vivir
un ano na Coruña, traballando
como comercial, voltei a Viveiro
para facerme cargo da cafetería.
Daquela xa tiña meu pai a
concesión e vino como unha boa
oportunidade para asentarme na
vila definitivamente; coa
perspectiva destes anos, creo
que foi unha boa decisión!

Os comezos non foron fáciles;
naquel momento o alumnado
era moi diferente ao actual e eu
era unha cara nova á que non
estaban acostumados; tiven que
adaptarme rapidamente.

* Como é a túa relación co
alumnado e co resto de persoal
do centro?

A día de hoxe e despois de
tantos anos vendo pasar

Natural do Vicedo,
de neno  trasládese a
vivir a Barcelona.
Xa de volta en Galicia,
remata a E.X.B. en
Viveiro e comeza a
cursar o Bacharelato,
estudos que abandona
para traballar nos
negocios familiares.
Actualmente é o
encargado da nosa
cafetería, actividade
que compaxina co
traballo como actor.

xeracións pola cafetería, podo
dicir que a miña relación co
alumnado e co persoal do centro
é  excelente. Teño que destacar
que o María Sarmiento alberga
unha comunidade educativa moi
extensa e non é o mesmo a
relación que se pode ter co
alumnado de 1º ESO que co de
Bacherelato ou F.P.

Hai que ter especial delicadeza
e paciencia, por exemplo, cos
que veñen de primaria en
setembro. É un cambio moi
brusco para elas/es e necesitan
un tempo para adaptarse ó ritmo
dun IES. Procuramos que se
sintan seguros na cafetería e
empatizamos coa súa nova
situación.

* Cales son, ao teu xuízo, os
puntos fortes do servizo que
prestas e en que aspectos cres
que se poderían mellorar?

A cafetería é un punto de
encontro, tanto do persoal
docente como do alumnado, e o
ambiente que se crea é moi bo.

Como puntos fortes destacaría
a inmediatez no servizo. O
alumnado dispón de pouco
tempo no recreo e procuramos
que en apenas dez minutos estea
o groso do alumnado atendido
para poder desfrutar dos
restantes vinte minutos que lles
queda para desfrutar no patio ou
saír, no caso de cursos máis
superiores, a fora.

Por outra banda, coa chegada
da pandemia habilitáronse barras
de recollida nas ventás, para
quen queira poida reservar por
RRSS o seu encargo e non ter
que esperar no recreo. Estas
barras tamén se utilizan para
separar no recreo o alumnado da
ESO dos de ciclos e Bacharelato
para que os primeiros non se
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Moitas grazas!
REDACCIÓN

sintan tan agobiados con xente
de máis idade á hora de pedir
na barra.

Tódolos anos se intenta
mellorar o servizo con
novidades ou arreglos. Tense
tamén moi en conta a opinión
dos rapaces/as á hora de
implementar estes cambios.

* Ademais desta actividade
profesional, todos somos
coñecedores da túa faceta
como actor e das túas
inquitudes culturais. Como
naceu esta vocación?

Sempre tiven inquietudes
artísticas pero nunca me
decidira a alimentar esta faceta.

Fai dez anos, e logo dunha
crise persoal na miña vida,
decidín ingresar, a modo de
catarse, nunha compañía de
teatro amateur recén creada na
vila. Ao pouco tempo,
presenteime a un casting para
unha película que se ía rodar na
Coruña con Dani de la Torre e
colléronme. A experiencia
gustoume tanto que seguín
formándome da man de
profesionais e pouco a pouco
todo ese traballo e sacrificio
foron dando os seus froitos.

* En que obras, series,
representacións tes
traballado?

Comecei facendo figuranción
no cine na película "El
Desconocido" de Dani de la
Torre con Luís Tosar e Goya
Toledo e en series como
"Serramoura".

Estiven tamén como actor de
reparto nas series "Vivir sin
permiso" (Telecinco), "El final
del camino" de T.V.E,
"Serramoura", "Viradeira",
"Lobos e cordeiros",
"Fontealba" de T.V.G. e

protagonicei un spot de
publicidade para Torre de Nuñez.

Facendo un curso con Jorge
Saavedra, director de
Serramoura, fixouse en min e
deume a miña primeira
oportunidade como personaxe
protagónico na serie "Segunda
Oportunidade" da T.V.G.

Un dos traballos que lembro
con máis agarimo foi cando me
surxiu a oportunidade de
participar na película de Pedro
Almodovar. Fun facer figuración
e logo de varias tomas da
secuencia decátome que Pedro
vén cara min con intención de
dicirme algo. Quedeime
petrificado pensando que fixera
algo mal e resulta que me deu
unha frase coa protagonista.
Dende fóra pode parecer algo sen
importancia pero para un actor
que che ocorra isto nunha rodaxe
é algo que nunca se esquence.

* Como ves o futuro das
profesións artísticas en xeral?

É un camiño moi complicado e
arriscado no que fai falla unha
alta dose de vocación. Isto non é
motivo para non elixir a
profesión pero si que hai que telo
en conta. Outra das cousas a ter
presentes é a inestabilidade
laboral do sector e a case
obrigatoriedade de irse a vivir a
capitais coma Madrid, onde a
oferta laboral e máis abundante.
Non obstante, en Galicia hai
unha importante produción
teatral e nos derradeiros anos
incluso audiovisual.

Para estudar arte dramático en
Galicia está a posibilidade de
facelo na ESADG, en Vigo, ou se
se prefire, facelo de xeito privado
en escolas de prestixio en
Madrid, como poden ser a de
Cristina Rota ou Estudio Corazza
entre outras.

* Pensas dedicarte nalgún
momento so ás artes ou pensas
que é moi difícil?

A día de hoxe vexo moi difícil
e supón unha presión engadida
que agora mesmo non estou
disposto a asumir. Teño a miña
representante en Madrid que me
vai propoñendo para castings e
se xurde algo interesante pois
facemos o esforzo pero o máis
importante agora para min é o
meu traballo.

Nisto da interpretación nunca
sabes cando che pode saír unha
oportunidade ou como se soe
dicir, cando che pasa o tren
por diante.

* * *

ENTREVISTADOS  ANTERIORMENTE:
Jana López Álvarez

Francisco Rodríguez Salgueiro,
Andrés Goteira,

Adrián Ben Montenegro,
Gema Rena,

 Anthía Suárez Pernas
Ana Otero Rodríguez,
Cristian Vale Varela,

David González Pigueiras,
Andreea D. Moisa,

Sara Isabel Méndez Toriza,
 Diana Fernández Gómez e David Díaz Díaz,

Andrés López Chao,
Lorena Piñón López,

Yolanda Fernández López,
Susana Quintela Díaz,

 Jessica Lash,
Catalina Rivera López,
Ramón Martínez Pego,

Helena Pérez Inés,
David e Valeria Fernández,

Atilio Díaz Luaces,
Alicia Figueiras Icasuriaga,

Narciso Pillo Guerreiro,
Uxío Rodríguez García,

Patricia Amigo Caruncho,
Óscar Rolle Calvo,

Javier Mariño Chao,
Adrián Ben Montenegro,

Juan A. Menéndez Rocha,
Eric R. Wolpers,

Manuel Mira Martínez,
Manuel Fdez. López,

Gonzalo Dablanca,
Rebeca Bermudez Ramudo,
Ángel Rodríguez Vázquez,

Patricia Mariño,
José Rodríguez Costa,

Pedro Álvarez Expósito,  D
olores Núñez Estévez,

Fco. Basanta Barro,
E. Xesús Rubert Méndez
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AUDITORÍAS INTERNA E EXTERNA

O 16 de febreiro celebrouse a auditoría externa de
autoavaliación dos procesos implantados para a xestión do

centro nos ámbitos académico e administrativo.
Por outra banda, a externa que é preceptiva para que un

organismo externo, neste caso AENOR, certifique a xestión, tivo
lugar os días 6 e 7 de marzo coa participación

de Alejandro Bouza.

FOTO ÁLBUM
Na fotografía de xaneiro de 1974, cedida por Paco Rodríguez Salgueiro,

podemos ver a Paco (1º pola esquerda), a continuación
 Francisco Maañón López-Leitón (profesor de Ximnasia) e Javier Labrada.

Na fotografía,
podemos ver unha

sesión de traballo para
analizar o seguimento

das programacións
didácticas e o rexistro

das actividades
realizadas.

Na mesma resultou
salientable  a

rigurosidade coa que o
profesorado leva a cabo

o control do proceso.

FILATELIA

Correos adicou un selo á fi-

gura da pintora María Gómez

González (Maruja Mallo) que

nacera en Viveiro no ano 1902

e que formou parte do move-

mento recoñecido como xera-

ción do 27.

Tamén se adicou outro selo

ao artista lucense Diego Anido

Seijas, coñecido polo seudóni-

mo de DiegoAS. O seu mural

sobre Julio César foi conside-

rado o mellor graffiti do mun-

do pola Steet Art Cities.

Poden adquirirse:

-nas oficinas de Correos

-a través de Correos Market

-atcliente.filatelia@correos.com

-chamando ao 91.519.7197
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Xantar dos xubilados
Despois do parón por mor da pandemia da COVID-19, o 31 de xaneiro,

festividade de San Xoán Bosco, reuníronse de novo os xubilados do noso centro
nun xantar de confraternidade.

Na foto aparecen, da esquerda á dereita de pé, Teresa Escudero Martínez, Clara López Pernas, Mª Dolores Núñez Estévez,
Mª Carmen Vázquez Vale, Isabel Barcón Soto, Josefa Barreira Rivas, Mª Jesús Penabad Arias, Xesús Rubert Méndez, José Mª Leal López,

Juan José Pardo Gato e Manuel Álvarez Otero. Sentados, na mesma orde, Asunción Juíz Vázquez, Ramón Isaach Martínez,
Andrés García Vázquez, Pedro Rafael Rivera Fernández, Victor Otero Formigo, Generoso Ramallal Dopacio,

José Trasancos López e José Manuel Cociña Regal.

Foi impartido por Raquel
García, sexóloga de "Íntimas
conexiones" e dirixido ao
alumnado de 1º ESO, 4º ESO
e 1º FP Básica.

A programación que versou
sobre sexualidade e afectivi-
dade desenvolveuse, neste tri-
mestre, dende o luns 16 de
xaneiro ata o 28 de marzo e
aínda quedarán algunhas se-
sións para realizar o próximo
mes de abril.

A organización e coordina-
ción levouse a cabo dende
pola Xefa do Departamento
de Orientación, Lucía Vega
Núñez, xunto cos titores dos
grupos participantes.

TALLER SOBRE
SEXUALIDADE

No ámbito dos programas euro-
peos Erasmus+ continúan as acti-
vidades de intercambio e de ex-
periencias didácticas.

Así, na última semana de
xaneiro, Ana Rodríguez Torres
profesora de Bioloxía e Jaime
Fernández Villar, profesor de
Electricidade, estiveron en Pistoia,
na Toscana, desenvolvendo unha
acción formativa cuxo obxectivo
se centrou na busca de socios para
futuras tarefas e no intercambio de
experiencias didácticas cos seus
homólogos italianos.

Por outra banda, do 24 de
febreiro ao 5 de marzo participa-
ron tres alumnos de 3º de ESO e un de 4º nunha experiencia de intercam-
bio co  Istituto Omnicomprensivo San marcello Pistoiese tamén da Toscana,
acompañados pola profesora Inés Yagüe Monboisse e polo coordinador
destes programas para o noso centro Celso Pérez Guerreiro.

Continuidade nos proxectosContinuidade nos proxectosContinuidade nos proxectosContinuidade nos proxectosContinuidade nos proxectos
europeoseuropeoseuropeoseuropeoseuropeos
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24 de febreiro
D Í A  D E

R O S A L Í A

17 de marzo de 2023

LETRAS GALEGAS
2023

Francisco Fernández
 del Riego
 Lourenzá, 1913 - Vigo, 2010

www.edu.xunta.es/centros/iesmariasarmiento/

Con un pouco de unto vello
que o ben soupen aforrar

e ca fariña munda
xa tiña para cear.

Fixen un caldo de groria
que me soupo que la mar,

fixen un bolo do pote
que era cousa de envidiar.

(Follas novas, 1880)

 Concurso-Exposición
Letras Galegas 2023

A Secretaría Xeral de Política Lingüística convocou
un concurso entre os centros de ensino non universita-
rio de titularidade da Consellería de Cultura, Educación,
Formación Profesional e Universidades para elaborar
unha exposición sobre a obra, a época e a lingua de
Francisco Fernández del Riego, o autor homenaxeado
no Día das Letras Galegas 2023, e/ou sobre a situación
sociolingüística da etapa histórica en que este viviu.

Logo de finalizar o prazo de presentación de orixi-
nais e de se reunir a Comisión de Selección, publícase a
resolución cos centros gañadores.

A exposición gañadora na categoría A, destinada aos
centros de educación infantil e primaria, é Desde a fies-
tra de don Paco, elaborada polo CEIP Juan Rey, de Lou-
renzá (Lugo).

Na categoría B, destinada a educación secundaria
obrigatoria, bacharelato, formación profesional e ensi-
nanzas de réxime especial, a exposición premiada é Ca-
miñando con Ramón Sanfiz, coñecemos a Francisco
Fernández del Riego, do IES Castelao, de Vigo (Ponte-
vedra).

Parabéns!
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EXPOSICIÓN DE TANGRANS

O alumnado de 2º
de ESO realizou, na

materia de
Tecnoloxía, un

traballo de trazazo e
corte consistente

nun crebacabezas
formado por sete
polígonos planos
que hai que unir

dun xeito
determinado para

formar un cadrado
sen que sobren nin

falten espazos.

MARUJA
MALLO

ELISA
PATIÑO

OLIMPIA
VALENCIA

LOLITA
 DÍAZ

VALIÑO

TERESA

VILLARINO

NATALIA
LAMAS

ANTÍA
CAL

Por mor da celebración do Día
da Muller, o 8 de marzo, cele-
brouse un acto no noso Instituto
no que interviron representantes
de diferentes colectivos, entre eles
"Mulleres en Igualdade" e do "Plan
Director da Policía Nacional", no
que varias alumnas de 1º de ESO
leron un comunicado reivindicati-
vo; tamén se proxectou o vídeo
"Stop violencia de xénero: se que-
res que te recpecte, respecta".

Outra parte do alumnado, aproxi-
madamente un 40%, optou por fa-
cer folga esixindo maiores dereitos
e protagonismo para as mulleres.

Xornada "Respecto" Integración de
profesores técnicos de

FP no corpo de
Secundaria

A medida prevista na Lei
Orgánica 3/2020 (LOMLOE),
aprobada por Real Decreto a
comezos do pasado mes de
outubro, dá a opotunidade aos
profesores técnicos de Formación
Profesional con grao universitario
de pasar ao grupo funcionarial A1
con efectos da publicación da
devandita Lei, prevendo tamén a
equiparación salarial.

No noso centro a aplicación
desta nova normativa afectará a
uns seis ou sete profesores.
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fai 15 anos

fai 20 anos

fai 25 anos

fai 10 anos

Nº 11, publicación: 03-04-98
SUMARIO:

 IES María Sarmiento, Xornada de metereoloxía,
Arte en movemento, María Sarmiento ilustre

viveirense, A cerámica en Viveiro, Crónicas dun
extraterrestre, Por onde imos arrasamos,

Programas Europeos

Nº 26, publicación: 11-04-03
SUMARIO: Unha aposta decidida cara á mellora

continua. Primeira auditoría interna, Cadea humana,
Subproceso de avaliación, Creando unha historia,
Maruja Mallo, Rutas: Pozo da Ferida, ¿que é un rei
para ti? A gaita galega, Atrapados na crise do Presti-

ge, Proxecto Voz Natura, Díaz mundial da Paz,
Led Zeppelin, Aprender a aprender (II)

Nº 41, publicación: 14-03-2008
SUMARIO: Aprobado o Plan Valora, Celebración do
San Xoán Bosco, Entrevista: Fran Basanta, Que pinto

eu aquí?, O movemento comercial nos portos de
Viveiro e Celeiro,  FCT ponte cara ó mundo laboral,

Albet Collins,  Plantación "Torre de Lama",
Os novos P.C.P.I

Nº 55, publicación: 21-06-2013
SUMARIO: Intercambios lingüístico viaxe a Roma,

Auditorías, Reunión dos xubilados, Entrevista a
Óscar Rolle Calvo, Caminar, Letras Galegas 2013,

Evolución da frota de Celeiro, Planificación de
estudos 2013-14, A carón do blues: Robert

Nighthawk, A Educación en España (II)

fai 5 anos
Nº 65, publicación: 07-04-2017

SUMARIO: Miniempresas Lugo, Xantar de xubilados,
Entrevista: Yolanda Fernández, III Xornada de

Emprendemento, O humor nas cantigas medievais, Voz
Natura 2018, Miguel Anxo Fernández no centro, Dª  María

Sarmiento, ilustre viveirense, Un entroido de nota, XXI
Semana da Prensa, Recordos do "Pedrosa Latas",
xuntas somos máis,  Habilidades sociais básicas
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Dende a súa creación, a asocia-

ción viveiresa Estabañón, vén des-

envolvendo unha intensa activida-

de editorial tal e como temos in-

formado en números anteriores.

Nesta ocasión, o dezasete de fe-

breiro, presentaron o libro de Xai-

me Oroza "Antroido: o espírito

que vai e vén" no que o autor fai

unha recopilación da sátira vivei-

resa do século XX ao logo de máis

de quiñentas páxinas.

Este traballo terá continuación

nun segundo volume que arran-

cará cronoloxicamente no come-

zo deste século.

Parabéns!

OUTRO LIBRO
DE ESTABAÑÓN

Como se indica no Anexo I da ORDE de
20 de maio de 2022 pola que se aproba o

calendario escolar para o curso 2022/23,
nos centros docentes sostidos con fondos

públicos na Comunidade Autónoma de
Galicia do  6 ao 10 de marzo celebramos a  Semana da Prensa.

No noso centro continuamos con esta conmemoración, iniciada hai xa
26 anos, coa habitual exposición de xornais escolares de moitos dos

centros educativos galegos.

XXVI semana da prensa

RedUNE: Rede de Prevención do Sectarismo e
do  Abuso da Debilidade

A exposición de xornais impresos de  diferentes
centros da nosa Comunidade volveu contar con máis

de 100 exemplares diferentes, trasladándose  a
mesma ao recibidor do edificio A.

Dende o Departamento de Ad-
ministrativo continúase apostando
pola formación dual que combina
a teoría, desenvolvida nas aulas,
complementada coa práctica nas
empresas adheridas á iniciativa a
través dun contrato de formación
ou dunha bolsa de estudos.

Nesta ocasión, participaron cin-
co alumnos e alumnas do C.S. Ad-
ministración e Finanzas.

 Moita sorte nesta nova etapa
formativa e profesional.

FP DUAL
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Mouskouri,  Jimmy Dorsey,
Engelbert Humperdinck ou mesmo
Linda Ronstadt.

Ben, ata aquí todo normal. Unha
canción cubana, de gran éxito den-
de principios do século XX e que foi
cantada por moitas das máis impor-
tantes estrelas da canción internacio-
nal ao longo de case cen anos.

O que xa no é tan normal, ou polo
menos resultará descoñecido para
case todos os lectores de “O Provi-

sional”, é que o autor da letra  de
“Quiéreme mucho”, que
transcribiamos ao principio do pre-
sente artigo, é un señor nacido en...
Riobarba, hoxe en día concello do
Vicedo.

A primeira información sobre esta
circunstancia apareceu nun solto que
publicou a edición da  Mariña da
Voz de Galicia, no verán do 2002.
Manuel Valella Piñón (**), un pin-
tor cubano, pero mariñán de
nacemento xa que tamén veu ao
mundo no Vicedo, concretamente na
parroquia de Suegos, descubría a
identidade do letrista e contaba como
a canción se interpretara por prime-

ra vez na Habana, na Sala Espadero,
no ano 1912. Tamén indicaba, Ma-
nuel Valella, que aínda quedan no
Vicedo familiares directos do artis-
ta e que conservan documentos e fo-
tografías orixinais remitidas por el.

Efectivamente, Agustín Rodríguez
naceu en Riobarba, no ano 1885,
emigrou de mozo a Cuba, onde se
formou e entrou en contacto cos ar-
tistas da época, entre os cales debeu
alcanzar bastante fama e facerse cun
nome importante como autor de le-
tras para cancións, libretos para co-
medias bufas, e textos para zarzue-
las cubanas. Valella indica que se lle
adxudican máis de mil, o que dá
mostra do prolífico que debeu ser o
noso paisano na Illa.

Nunha revista que nos fala do am-
biente da Habana  nos anos corenta
podemos ler: “La bohemia intelec-
tual cubana se reunía en un peque-
ño establecimiento conocido como
La Barrita de Don Juan, en los ba-
jos del Hotel Comercio y en el Café
de Lorenzo García, al lado del cine
Capitolio, donde en su planta alta
vivió Agustín Rodríguez, autor del

 -Agustín Rodrígez (á esquerda) xunto con Gonzalo Roig e José Sánchez Arcilla-

Trátase dunha canción cubana,
concretamente un bolero, que se ti-
tula “Quiéreme mucho”,  e que co
paso do tempo se converteu nun clá-
sico e que foi cantada, entre outros,
polos Panchos, Julio Iglesias e Plá-
cido Domingo en castelán, e por
otros moitos na súa versión inglesa,
titulada “Yours” entre os que se
atopan Jonny Halliday, Nana

Seguramente que moitos de nós, in-
cluso os máis mozos, escoitamos bas-
tantes veces unha canción cuxa letra
di, máis ou menos, así:

 
Quiéreme mucho
dulce amor mío

que amante siempre
te adoraré.

 
Yo con tus besos

y tus caricias
mi sufrimiento

acallaré. 

Cuando se quiere de veras
como te quiero yo a ti
es imposible mi cielo
tan separados vivir.

O exprofesor José Díaz López (Galleiro),
ideólogo deste mesmo xornal escolar,
recolleu nun artigo publicado o 22 de

decembro de 2004, no número 31, esta
apaixoante historia de vida do veciño de

Riobarba(*)  Agustín Rodríguez Castro.
O xornal "La Voz de Galicia" publicou,

o 5 de decembro de 2022,  tamén nun artigo
sobre a vida do "más cubano de todos los
gallegos", letrista de zarzuelas, sainetes,

empresario teatral e guionista.
Anteriormente, no 2002, xa se publicou no

mesmo xornal un engadido no que se
reseñaba ao autor vicedense.

DADO O INTERÉSE QUE SUSCITOU
ÚLTIMAMENTE ESTA FIGURA,

RETOMAMOS O ARTIGO INICIAL CON
ALGUNHAS MATIZACIÓNS

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○
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libreto de la Zarzuela de "Cecilia
Valdés”. Como vemos, o noso autor
alternaba nos ambientes intelectuais
e bohemios nos tempos nos que a
cidade era un fervedoiro de artistas.

Vivindo nesa zona e con esas com-
pañías, e sendo ademais un
traballador infatigable que deu á im-
prenta e aos escenarios de teatros
míticos da Habana,  como o Martí
ou o  Alhambra, non menos de mil
composicións, segundo Valella, non
nos exstrañe o que dicía outra re-
vista cubana rememorando os anos
dorados da capital. “En los altos de
García vivía Agustín Rodríguez,
autor del libreto de la zarzuela Ce-
cilia Valdés y famoso sainetero del
teatro Martí, que todas las mañanas
a las cinco, antes de ponerse a escri-
bir, buscaba la inspiración en media
botella de ron Castillo”. Como ve-
mos, Agustín levantábase moi cedo
para escribir, ou ben escribía, que
iso non o sabemos a ciencia certa,
antes de deitarse.

Tamén escribiu libretos para o
gran Ernesto Lecuona. Concreta-
mente no 1941 “La de Jesús María”

e, ao ano seguinte “La Cubanita”.
Pero sen dúbida polo que resulta
máis coñecido Agustín Rodríguez  é
por ter sido o autor do libreto da zar-
zuela cubana máis importante da his-
toria:  “Cecilia Valdés o la loma del
Angel”, máis coñecida por “Cecilia
Valdés” a secas.  O libreto está
baseado na novela do mesmo título
do gran autor cubano Cirilo
Villaverde e desenvólvese na Haba-
na colonial de 1830. Agustín
Rodríguez escribiuno en colabora-
ción con Sánchez Arcilla, mentres
que a partitura compúxoa o mestre
Gonzalo Roig, un dos músicos máis
importantes do seu tempo.

Como vemos, o autor de Riobarba
foi un emigrante de éxito. Xa en
1912, cando contaba con só vinte e
sete anos debutou no Teatro
Alhambra creando sainetes líricos.
Posteriormente formaría o seu propio
grupo artístico e  traballaría con outros
músicos como Anckernman e Prats,
escribindo númerosas zarzuelas, en-
tre elas a coñecida “Amalia Batista”.

En 1931 foi nomeado director ar-
tístico do Teatro Martí onde, en
compañía do compositor Gonzalo
Roig, firmaron unha época gloriosa
do teatro habanero cunha gran
cantidade de zarzuelas e operetas de
incuestionable éxito. Nste teatro, que
anterioemente se chamara Teatro
Irijoa, foi onde se estrenó “Cecilia
Valdés” en 1932.

Remataremos dicindo que, como
ocuorre en tantas ocasións, a canción
“quiéreme mucho” tamén ten a súa
curiosidade. O autor da música Gon-
zalo Roig e a súa noiva, a cantante
Blanca Becerra, cantaban a dúo e coa
mesma música, o siguiente:

Gonzalo dicía
“Quiéreme siempre, querida negra,
no dudes nunca de mi querer,
él es muy grande, él es inmenso”.

E Blanca respondía:
“Siempre mi negro yo te querré”.

-Folleto anuncio da Comedia Lírica "Cecilia
Valdes"; libreto orixinal de Agustín Rodríguez
e José Sánchez-Arcilla. La Habana, 1932-

Texto, que, como vemos se o com-
paramos co do inicio, foi reforma-
do por Agustín Rodríguez ata que-
dar como se coñece na actualidade e
con cuxos versos se converteu, tal e
como indicaba Manuel Valella, no
segundo himno cubano se atendemos
á cantidade de gravacións que se
fixeron e das veces que foi escoitado
o tema. Por certo, que Valella equi-
voca cando di que a canción se
cantou por primera vez en 1912.
Outros escritores sitúan a estrea en
1915 e incluso en 1916. O certo pa-
rece ser que a cantou por primera
vez en la Sala Espadero do Conser-
vatorio Hubert de Blanck da Haba-
na o tenor Mariano Meléndez nos
primeiros meses de 1911.

En fin, que un paisano noso, na-
cido en Riobarba cando agonizaba
o século XIX, emigrante como tan-
tos outros galegos do seu tempo, e
ao que apenas coñece ninguén na
terra onde naceu, foi unha das figu-
ras claves do teatro lírico da Haba-
na, na mellor e máis luminosa épo-
ca da cidade caribeña, abarcando coa
súa obra case toda a primeira metade
do século XX.

DL

(*) Imos manter o título orixinal, se
ben debemos aclarar o seguinte:
- Cando di Riobarba, refírese ao con-
cello (lembremos que se creou no ano
1840 e funcionou como tal ata o 1952
cando pasou ao Vicedo).
- O noso personaxe naceu no Coto (O
Vicedo) o 29 de agosto do ano 1855,
cando o concello era Riobarba.
-Era fillo de Fidel Rodríguez Fernán-
dez (Mestre) e Mª  Matilde Castro
Mera.
- Tivo dous irmáns, Saturnino e Cán-
dido (que tamén emigraron a Cuba), e
dúas irmáns, Esperanza e Delfina, que
se quedaron no Vicedo.
- Como se di no artigo, aínda quedan
familiares no Vicedo (Cándido da
Campela).

(**) No número 63 deste xornal esco-
lar, publicado o 22 de xuño de 2016,
profundizamos na historia deste outro
vicedense que foi pintor autodidacta
na Habana.

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○
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CHARLAS SOBRE
VEHÍCULO HÍBRIDOS

Miguel Alvariño, Delegado de
Toyota para Lugo e Barreiros,
impartiu durante os días 24 de
xaneiro e 10 e 14 de febreiro,
senllas sesións formativas
dirixidas ao profesorado que
imparte docencia no Ciclo Supe-
rior de Automoción.

Durante as mesmas, tratáronse
aspectos funcionais e de proxec-
ción de futuro no uso da
propulsión híbrida nos vehículos
da marca xaponesa.

EINOTICIAS

Aby Titine Dia Dieng, alumna de
4º C, xunto con Valentín Augusto
Blasich Almeida de 2º C, véñen
de poñer en marcha o  primeiro
número do xornal "Einoticias" que
editan na súa residencia.

Unha excelente iniciativa que
esperemos teña continuidade no
tempo!

Pódcast

FLORES DE FERRO

(R. Martínez Pego)

os nosos profesores e os seus libros en Galego...

MEMORIAS DUN
NENO LABREGO
(Tamara Teijeira)

SENLLEIRAS

(Merche Ballesteros)

O ÚLTIMO BARCO

(Elsa Ruano)

DEIXE A SÚA MENSAXE
DESPOIS DO SINAL

( Susana Quintela)

VEU VISITARME
O MAR

(Belén Suárez)

NON PENSES NUN
ELEFANTE ROSA

(M. Alonso López-Leitón)

ARREDOR DE SI
(Lucía Lage Pol)

PALABRA DE BRUXA
(Marta Muiña)

GALOU Z-28
(Fran Basanta)

TESOUROS NOVOS
E VELLOS

(Xan Fernández)

A VIDA SECRETA DE
ÚRSULA BAS
(Emma García)

CANTARES
GALLEGOS

(Pepe Casariego)

A NOSA CINZA
(Mariluz Fernández)

CABALOS E
LOBOS

(Marcos García)

O ÚNICO QUE QUEDA
É O AMOR

(Marta Castro)
MEMORIA PARA XOANA

(Cristina Lestegás)
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Un ano máis, conmemoramos o
Día da Paz con varias propostas
didácticas dos departamentos lem-
brando a figura de Mahatma Gan-
dhi, líder nacional e espiritual da
India, profundo defensor da Paz
e da non violencia.

Propoñemos os seguintes termos
para a reflexión: resiliente, traba-

Teléfono contra o
acoso escolar

900 018 018
- Atendido durante as 24 ho-
ras do día, os 365 días do ano.
- Unha ferramenta indispen-
sable na loita contra o acoso
escolar.
- A chamada é gratuíta, e non
deixa pegada.
- Ademais, ponse á disposi-
ción dos usuarios con disca-
pacidade auditiva ou da fala
un servizo de mensaxería de
texto, así como a atención
dun axente en linguaxe de
signos por vídeo-chat ou vi-
deochamada.

Va
len

tín
 A.

 B
las

ich
 A

lm
eid

a

DÍA DA PAZ
(Foto da celebración no ano 2003)

lladora, apaixonada, compasiva,
amable, ecoloxista, tolerante, va-

lente, creativa, apañada, atenta,

colaboradora, comunicativa, sin-

cera, construtiva, xusta, bos prin-

cipios, bos valores, legal, res-
ponsable, consecuente, diverti-
da, asertiva, empática, pacífica.
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de novo o Entroido!
A temática elixida polos organizadores foi, nesta ocasión, os oficios.

Houbo desfile no patio, concursos, realización de caretas e outras actividades ao redor
desta festa tan importante na nosa cultura popular.

A continuación vemos algúns dos disfraces realizados sinalando a alta participación
do alumnado e a calidade dos traballos realizados.

No xurado do concurso de disfraces estiveron Fran da xungla, un mariñeiro do Ortegal,
tripulación de AirMS e unha domadora...

Butaneiros sexys
 (FP BÁSICA)

Mafiosos
(2º ESO A)

 De pola en pola
     (ESA)

Deportistas
(1º ESO A)
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Tamén se asomaron polo patio pescadoras furtivas,
traballadoras de Zara, auditores, futbolistas cos seus

representantes, Inazuma Eleven, granxeiros, Panoramix,
taxistas, policías, cobradores de morosos...

1 º  P R E M I O
               Feirantes

(C.S. AUTOMOCIÓN)

Bar-restaurante
 (1º ESO B)

Angry Birds
(2º BACH B e C)

Morte e enfermidade
    (2º BAC)

Spice Boys
(2° ELECTROMEC.)

Socorristas
(2ºESO A)
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Podes consultar os números
anteriores no enderezo web do
IES María Sarmiento, apartado

REVISTA ESCOLAR

11 de febreiro

DÍA
INTERNACIONAL
DA MULLER E
A NENA NA
CIENCIA

O alumnado de Administrativo visita
a empresa Jim Sports

en Palas de Rei

O Provisional
PRÓXIMA PUBLICACIÓN:

 Nº 84 - xuño de 2023

* * *

O alumnado da familia profesional de Administración e Xestión
visitou, o xoves día 2 de febreiro, as instalacións do Grupo Jim
Sports en Palas de Rei. Unha ampla visita ao almacén, oficinas,
ximnasio e zona de serigrafía desta gran empresa dedicada aos
produtos deportivos, coñecendo de primeira man os primeiros pasos,
actualidade, e plans de futuro, desta gran iniciativa emprendedora.

O artífice deste grupo empresarial é Jesús Manuel Graña, que
creou a empresa fai 25 anos mentres preparaba a oposición a
profesor de Educación Física co fin de levar o deporte a todos os
lugares posibles.

A compra dun contedor de balóns de baloncesto foi o inicio dun
gran soño feito realidade que converteu a Jim Sports nun centro
loxístico deportivo de referencia a nivel europeo, que aposta, a
contracorrente, por desenvolver nun concello rural do interior de
Galicia, para poñer en valor un proxecto empresarial que dá
empregro a case 200 persoas e factura aproximadamente uns 10
millóns de euros.

A innovación e o uso de novas tecnoloxías son piares
fundamentais desta empresa que traballa para grandes
multinacionais do sector como Nike, Decathlon, etc., pero que fai
negocio principalmente coas pequenas tendas de deportes que
podemos atopar nas nosas vilas e cidades e asociacións deportivas
de toda a rexión.
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Ventá aberta aos libros
X. Cabana

ROIBÉN
A data do 8 de marzo é boa tamén para

celebrar o novo disco de Guadi Galego,
nun formato que combina o vinilo e o CD.
A cantante escolleu “Roibén”, a palabra
que nomea a luz de ton vermello dos atar-
deceres e os abrentes, para darlle título a
unha manchea de cancións baseadas nos
versos dalgunhas poetas ás que lles ten

querenza, coma Xohana Torres, e tamén a letras da propia Gua-
di, dedicadas ao amor, aos cambios alleos e propios...Sen dúbida,
escoitaredes un dos álbums máis persoais, complexos e fermo-
sos da cantante de Cedeira. Por certo, da roibén din que é sinal de
bo tempo.

LIBROS QUE NOS FAN PENSAR
“Instrucións para converterse en fas-

cista” de Michela Murgia, ao igual ca
“Todos teriamos que ser  feministas” de
Chimamanda Ngozi, son libros que hai
que ler e reler de cando en vez. Michela
Murgia, a escritora  política sarda, xa fora
traducida ao galego hai uns anos, en con-
creto a súa novela Acabadora, coa que
obtivera numerosos premios e un gran

éxito de vendas. Agora, en apenas cen páxinas, instrúenos no
fascismo, un sistema de “xestión do Estado menos custoso e
máis eficiente”, ao parecer. O didactismo da obra chega ao pun-
to de nos ofrecer un test ao final para que valoremos os nosos
progresos de cara á nosa conversión en perfectos fascistas. A
frase de Vítor Hugo vén moi a conto: “É pola ironía que comeza
a liberdade”.

Así mesmo, xa podemos ler en galego “O acontecemento”,
unha das novelas de Annie Arnoux, gañadora do premio Nobel de
Literatura do 2022. Unha novela curta, dura, impactante que
trata o tema dos abortos clandestinos na Europa dos anos 60. Un
libro que conmociona tamén pola súa beleza.

BULLYING
Novela, Premio de Narración Curta Ánxel

Fole, dirixida aos mozos e mozas que gustan
da lectura. Como xa nos adianta o título,
trata unha das problemáticas máis preocu-
pantes nos centros educativos e na socieda-
de actual. Outro libro sobre o acoso, diredes,
pero, ademais dalgunhas novidades técnicas

que presenta, é un bo punto de partida para o debate, para anali-
zar o papel das redes sociais ou daqueles que son testemuñas e
non actúan, ben por non se decataren ou ben por non querer ver o
conflito.

LOURENZÁ
Francisco Fernández del Riego lévanos de

viaxe pola súa terra e abofé que non poderia-
mos achar mellor guía. Son varias as razóns
para recomendar a lectura deste pequeno li-
bro: o marabilloso galego do seu autor; des-
cubrir algunhas das súas opinións, vivencias
da nenez e querenzas, entre as que estaban a

súa terra natal; o retorno a unha Mariña que en parte xa non
existe, unha paisaxe que se esvaeu incluso da memoria da xente
e, como afirma o seu autor, “ao que esquece lévano os paxaros”.

A HISTORIA DE ESPAÑA BASEOUSE EN
FALACIAS. Nin Reconquista, nin imperio, nin
Estado ata o XVIII, nin Nación ata o XIX.

Francisco Calo Lourido é Catedrático de Xeo-
grafía e Historia, exerceu como profesor nas Uni-
versidades de Santiago de Compostela e Porto,
desenvolveu a súa actividade investigadora sobre
todo nos eidos da arqueoloxía e a antropoloxía, o
que o converteu tamén en membro da Sociedade
Portuguesa de Antopologia e Etnologia. Ás máis
de duascentas publicacións que leva realizadas,
súmase agora este volume onde pon ao descuber-
to algunhas das falsidades que tiveron que estu-
dar os alumnos e as alumnas do Estado español
nos dous séculos anteriores, unha historia onde
primaban os intereses e a ideoloxía sobre a verda-
de. A teima desta obra, confesa, vén de vello, de
finais dos anos 70, e “agromou ante a ignorancia
evidente de moitos políticos sobre estes asuntos,
as terxiversacións partidistas doutros e, máis aín-
da, ao escoitar falsidades similares a historiadores
profesionais”. O profesor Calo ábrenos os ollos
ante o feito de que, avanzado o XIX, todas as
nacións tiveron historiadores, digamos oficiais, que
lles elaboraron unha historia en que se mestura-
ban os feitos auténticos con outros fantasiosos,
con lendas e con invencións que axudasen ao seu
engrandecemento e creasen conciencia nacional.
Mais xa vai sendo hora de que se nos amose a
verdade, o que non debía ser unha pexa para que
sigamos a dubidar de case todo.
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- Por José María Leal López-

O USO DO GALEGO NA ESCOLA PRIMARIA E  NA MESTRÍA

17 de marzo de 2023

Na Lei de Educación Prima-
ria do ano mil novecentos
corenta e cinco que se com-
plementaba por un Decreto do
ano mil novecentos sesenta e
sete, recollía que  a educación
era un dereito da familia,  da
igrexa e do estado, polo cal a
Educación Primaria tiña un
carácter confesional, patrióti-
co, social, intelectual, físico e
profesional que establecía a
súa obrigatoriedade, gratui-
dade e a separación de nenos
e nenas en aulas distintas así
como o uso do Castelá ou
Español por todo o territorio
nacional como lingua oficial.

* * *
Cando eu ía á escola, a ensi-

nanza era totalmente en Castelá
cumprindo o establecido no De-
creto 193/67 antes nomeado;
non había libros nin textos en
galego, aínda que dentro dos
"escritores españoles" nomeaba-
se a Rosalía de Castro, Pardo
Bazán ou Valle Inclán, entre
outros. Tamén se sinalaban as
súas obras máis salientables; as
materias dominabámolas polo
empeño que os mestres poñían
na ensinanza das mesmas e a
base de repetir todos os concep-
tos e principios básicos de cada
unha delas.

O galego falábamolo habitual-
mente na casa, na rúa e nos tem-
pos de lecer, e aínda que non

houbera na escola esa materia.
Para nós era a lingua materna e
sempre o faláabamos coma lin-
gua normal, iso si, sen normati-
vizar; mesmo en cada zona ou
barrio había palabras novas e
falábase con distintos acentos
característicos da mesmas; en
Celeiro, na ribeira de Viveiro ou
en Covas tiña certo acento e che-
gaban a incorporar palabras ma-
riñeiras. Había unha norma, non
escrita, de que cando nos falaran
en castelán había que responder
tamén así "por educación e por
respecto" xa que moita xente
que viña de fóra, principalmente
no verán,  non entendía o galego
ou tamén de persoas que eran de
aquí e eran diglósicas. Isto non
supoñía ningún problema, falar
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galego ou castelá, aínda que ás
veces, mesturáabamos, incons-
cientemente palabras dos dous
idiomas castelanizando as pala-
bras galegas ou galeguizando
as palabras casteláns, era o que
vulgarmente lle chamáabamos
o "castrapo", hoxe en día aínda
resulta un recurso habitual.

Como dicía, ao non haber
unha normativa clara, se escri-
biamos en galego faciamolo de
igual forma que o falabamos  e
por iso que as dúas linguas
fluían indistintamente sen nin-
gún problema nin norma.

Lembro que un día fomos de
excursión convidados a Lugo
porque se celebraba alí algunha
efeméride da cidade romana,
fomos vendo toda a capital cun
guía que nos ía explicando todo
con detalle, o Parque Rosalía de
Castro, a Muralla,  a Catedral, os
museos... Logo leváronnos ao
Gran Teatro xunto con outros
colexios a un acto cultural, alí
xunto a unha mesa con diferen-
tes personalidades políticas, cul-
turais e educativas, un profesor
nun atril  deunos un longo dis-
curso en Castelá, aínda que ta-
mén soltaba algunha palabra ou
texto en galego sobre a historia
de Lucus Augusti, lembrounos a
historia dende o súa fundación
como campamento romano no
ano 25 a.C. por Paulo Fabio
Máximo ata aqueles anos, tamén
que os romanos nos deixaran
toda a súa cultura na Hispania tal
como denominaban a Península
Ibérica á que dividiran en varias
provincias, sendo unha delas
Gallaecia e indicándonos que
tamén nos deixaron como lingua
unificadora o Latín en todo o
estado que se foi desenvolvendo
e mesturando coas diferente lin-
guas ibéricas que había por toda
a península dando lugar o gale-
go, o castelán e demais linguas
vernáculas e que o devandito

profesor remarcaba:
Sempre me acordei desa frase.
Os sábados cando cantabamos,

co mestre Carlos Adrán ao órga-
no, faciamolo tanto con cancións
relixiosas coma populares sendo
moitas delas en galego. Non
lembro que nos dixeran nada nin
nos prohibiran ou castigaran por
cantar en galego, iso si as nor-
mas na Escola había que cumpri-
las: falar en castelán; fóra xeral-
mente todo o noso mundo infan-
til se desenvolvía en galego, sal-
vo os casos que antes dixéramos
ou cando iamos de excursión.

 Co tempo todo isto foi cam-
biando progresivamente e os
docentes foron máis amables e
permisivos no uso da lingua a
medida que a sociedade evolu-
cionaba e se democratizaba.

Todo isto, respecto á educa-
ción primaria: logo, ao comezar
Escola de Mestría, aínda que se
seguía o mesmo sistema que na
primaria e que aínda que as ma-
terias se impartían xeralmente en
Castelán, xa que  non existía a
materia de Galego, xa había al-
gúns profesores que nos falaban
e explicaban tanto en galego
coma en castelán, coloquialmen-
te e con naturalidade, principal-
mente os dos diferentes talleres,
ou algúns da zona que viñan
como substitutos. Nunca houbo
ningún problema por iso; polo
tanto considero que xa foi unha
época de transición respecto á
permisividade no uso da nosa

lingua, polo menos no ámbito
da fala aínda que non na escri-
ta: as instancias, documentos
administraivos, materiais didác-
ticos e exames seguían sendo
en castelán.

E a incorporación do galego
á ensinanza, fíxose a partir da
entrada en vigor do Estatuto de

Autonomía de Galicia e efectiva
a partir do curso 82/83,  coas leis
de normalización lingüística pro-
piciaron a incorporación do Ga-
lego en tódolos estamentos ofi-
ciais e a todos os niveis, e na
ensinanza en xeral pasando a ser
a lingua cooficial de Galicia
xunto co castelán.

Logo, todos aqueles que nos
dedicamos á docencia tivemos
que facer obrigatoriamente cursi-
ños oficiais de "iniciación" e
"perfeccionamento" en lingua
galega, para "adaptarnos"a nor-
mativa lingüística establecida
pola Xunta de Galicia.

        -Viveiro, febreiro 2023-

 "que o galego non era necesa-
rio ensinalo coma un idioma
máis, xa que fluía de dentro de
nosoutros coma se o respirara-
mos..."

Na actualidade, segundo me
van contando os meus compa-
ñeiros, parece que hai un serio
retroceso no uso do galego na
Escola, principalmente na eta-
pa infantil que resulta clave
para o seu uso posterior na es-
colarización e na vida diaria.
Como di o profesor Xosé Hen-
rique Costas: estamos ante un
"bilingüismo bueniño" cando
comenta os corenta anos da Lei
de Normalización Lingüística.

Todas as medidas ao noso al-
cance, como foi este trimestre
a campaña "21 días en Gale-
go" que promoveu o Equipo de
Dinamización da Lingua Gale-
ga do IES María Sarmiento,
constitúen verdadeiras batallas
para que non se perda para
sempre o noso máis prezado
ben:

       "o noso Idioma"
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CHARLAS SOBRE ELECTROMECÁNICOS
O día 10 febreiro tivemos unha charla a cargo de Andrés Basanta

Gabeiras, reponsable en EV Viveiro, na que se falou dos proxectos
empresariais da firma asentada no Polígono de Landrove. Tamén
insisteu na demanda de profesionais necesarios para a expansión que
pretende a empresa, a maioría dos cales encaixa nos perfís das diferentes
familias profesionais que impartimos no centro.

Estivo dirixida aos últimos cursos de ciclos medios e superiores e no
seu transcurso tamén se convidou o alumnado e profesorado de ciclos
a visitar a empresa.

SELECCIONADOS NO PROGRAMA
EduTecEmprende

 2022-2023

O programa desenvólvese no
marco do Plan de Emprendemento
no Sistema Educativo,  dentro do
convenio de colaboración entre a
Consellería de Cultura, Educación,
Formación Profesional e Univer-
sidades con diferentes empresas
públicas e privadas e centros
tecnolóxicos.

O que se busca é fomentar o
espírito emprendedor do alumnado
a través do coñecemento da reali-
dade empresarial e tecnolóxica da

nosa comunidade, así como
promover a súa interese polas áreas
STEM (ciencia, tecnoloxía,
enxeñería e matemáticas)

Está dirixido ao  alumnado que se
atope cursando 3º ou 4º de ESO,
bacharelato ou ciclos de Formación
Profesional e propón un marco onde
coordinar as sinerxías en materia
emprendedora que actúen sobre o
sistema educativo, ordenando e
planificando a súa aplicación.

Nesta convocatoria o IES María Sarmiento Viveiro , a través do
Departamento de Automoción logra que se aprobe o seu proxecto que
se desenvolverá a través do  Concesionario Pérez Rumbao, empresa

centenaria líder da automoción en Galicia.

Día das Artes
 Galegas 2023:

Martín Códax

 O Día das Artes Galegas, que
se conmemora o 1 de

abril,adicarase neste ano 2023
ao trobador galego que viviu
na segunda metade do século
XIII e comezos do XIV, e que
posiblemente era de orixe vi-

guesa.

Con todo o que representa o
seu legado, estima a Academia,

é o persoeiro máis indicado
para protagonizar un festexo

que inaugurará a súa vertente
musical.

Anteriormente, como voz sen-
lleira da lírica medieval,  foille

adicado o Día das Letras Gale-
gas no 1998 xunto a Mendinho
e Johan de Cangas, trobadores

da ría de Vigo.
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TIRADA 875 EXEMPLARES
DISTRIBUCIÓN GRATUÍTA a alumnos e

profesores: 800 exemplares, por correo
a antigos profesores, institucións, centros

e medios de comunicación: 45
SUBVENCIONA:

EQUIPO DE DINAMIZACIÓN E
NORMALIZACIÓN LINGÜÍSTICA

DO  IES MARÍA SARMIENTO

 C U R I O S O

AGdT

No 1930, tres avións militares con base en León
aterraban na Praia de Covas; ao mando da

formación viña o viveirense
Alfredo Gutiérrez López, que tamén dera a primeira

volta aérea á Península no 1924.

* * *

En Viveiro houbo varias corridas de novelos, incluso se
pensou en contruír unha praza de touros a comezos do
século XX.  O último festexo que se celebrou foi o 3 de

agosto de 1969 e contou coa participación de Julio
Robles, Tomás Belmonte e José Luis Girón.

* * *

O noso xornal escolar chegou, por correo ordinario, ata
Australia; en concreto o número 57 no 2014 no que se

recollía unha entrevista á nosa exalumna
Patricia Amigo Caruncho. Tamén foi enviado ata Bremen

(Alemaña) por mor da entrevista ao exléctor
Eric Rodríguez Wolpers.

Dentro do territorio do Estado, enviouse durante un tempo
a Lanzarote ao exprofesor José Manuel Juncal López.

* * *

Despois da publicación do Real Decreto 1981/1979, de 20
de xullo, polo que se regulaba a incorporación da Lingua
Galega ao sistema educativo en Galicia, incorporáronse

ao noso claustro os primeiros profesores da materia:
No 1981, Antonio Rodríguez López; en 1982, Florentino
Uriarte Basadre; no curso seguinte, Manuel Pedreira Gil.
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Correspóndese cun nesgo cognitivo, segundo o cal, as persoas con baixa habilidade nunha tarefa
específica sobreestiman a súa capacidade; mentres, ao contrario, as persoas de alto rendemento

amosan tendencia  a subestimar as súas habilidades.
Na práctica, supón a comparación da autoavaliación co rendiemento obxectivo do individuo.

GRAN ANGULAR:

                  O EFECTO DUNNING-KRUGER

Os profesores norteamericanos
David Dunning (Stanford Univer-
sity) e Justin Kruger (Santa Clara
University) propuxeron esta teo-
ría despois dunha serie de estudos
enfocados ao razoamento lóxico,
a gramática e as habilidades so-
ciais, aínda que se teñen desenvol-
vido moitos outros coa mesma
base científica para unha gama
moi ampla de tarefas.

EXEMPLIFICACIÓN TÍPICA
Pedimos aos participantes no

estudo que complementen un
cuestionario, e a continuación que
eles mesmos estimen e valoren os
resultados. Esta autoavaliación
subxectiva correlaciónase co que
obxectivamente contestaron ben.

Pode ocorrer, en termos relativos,
que as persoas que se atopan no
cuarto inferior da escala de ren-
demento tendan a verse a si mes-
mas como parte dos cuartos supe-
riores; e, ao revés, as persoas que
acadan puntuacións superiores se
sintan que pertencen a tipifica-
cións moito máis baixas.

APLICACIÓNS
Todo isto é de aplicación en

moitos ámbitos da vida diaria
como os negocios, a política, a
medicina, a aviación, a memoria
espacial, a autoavaliación, ou te-
mén se pode experimentar na ava-
liación escolar e na alfabetización;
todo é cuestión de contextualizar
esta teoría nun ámbito social con-

creto e desenvolvela axeitadamen-
te, tendo sempre en conta as súas
limitacións.

CRÍTICAS
Como o efecto Dunning-Kruger

se  explica en termos ou habilida-
des metacognitivas, as críticas pro-
veñen da idea de que as persoas
de baixo rendemento aínda non te-
ñen os coñecementos para distin-
guir entre os bos e o malos resul-
tados, (fáiselles máis difícil au-
toavaliarse, independentemente
das súas capacidades mentais),
polo que tenden a sobrevalorarse
dado que lles é fácil apreciar a di-

ferencia cualitativa entre os seus
rendementos e os doutras persoas.

Outros estudosos ofrecen expli-
cacións alternativas sobre o com-
portamento das tendencias obser-
vadas; entre elas, a máis destaca-
da, sostén que o efecto Dunning-
Kruger é un artificio estatístico de-
bido á regresión á media combi-
nada con outro nesgo cognitivo
coñecido como "o efecto mellor
que a media" segundo o cal, as
persoas tenden a esaxerar as súas
propias aptitudes e habilidades
sociais ubicándose a si mesmas
por encima da media en moitas
calidades.

    "Gran parte de las dificultades por las que atraviesa el mundo
se deben a que los ignorantes están completamente seguros

y los inteligentes llenos de dudas"
 (Bertrand Russell)
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COÑECEMENTOS REAIS
baixos                                                                                  altos

 cume da
ignorancia

 seguir
aprendendo

 val da
deseperación

 camiño do
saber

 meseta do
saber
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